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Potrzebna jest dobra wspólpraca
inwestorów, miast·i ekspertów w dziedzinie
ekologiJ~zeby przy okazji inwestycji
infrastrukturalnych nie cierpialo srodowisko.
Na Slasku w wielu przypadkach to sie udaje.

Nie zawsze interesy srodowiska naturalnego,

inwestora i mieszkanców ida w parze.

Na Slasku jest jednak wiele przykladów, które

potwierdzaja, ze dobra wspólpraca inwestora

z ekspertami w dziedzinie ekologii przynosi efekty. Wazne

jest to zwlaszcza w przypadku inwestycji drogowych, które

naleza do najwiekszych i najkosztowniejszych projektów

objetych programami unijnymi. Ale tez do najbardziej

ryzykownych, poniewaz wywoluja najwiecej kontrowersji,

protestów ekologów i mieszkanców terenów przyleglych

do planowanych tras.

Przykladem udanej inwestycji jest budowa Drogowej Trasy

Srednicowej (DTS). Trasa ma usprawnic ruch lokalny miedzy

sasiadujacymi miastami aglomeracji slaskiej: Katowicami,

Chorzowem, Swietochlowicami, Ruda Slaska, Zabrzem

i Gliwicami. Projekt jest wspólfinansowany przez Unie

Europejska w ramach Zintegrowanego Programu

Operacyjnego Rozwoju Regionalnego. Obecnie trwa

realizacja odcinka Zachód, w rejonie Rudy Slaskiej. DTS

umozliwi szybsze i bezpieczniejsze polaczenie dzielnic

Rudy Slaskiej z pozostalymi czesciami aglomeracji i zwiekszy

atrakcyjnosci miasta jako miejsca do prowadzenia

dzialalnosc gospodarczej. Wedlug prognoz, dzieki DTS

mozliwe bedzie skrócenie czasu przejazdu przez miasta

aglomeracji o ok. 76 proc, zmniejszenie

wypadkowosci o ok. 82 proc, ograniczenie zuzycia paliwa

i emisji spalin oraz poprawa stanu srodowiska naturalnego.

Dla ograniczenia halasu i zmniejszenia zanieczyszczenia

powietrza zaplanowano odpowiednie usytuowanie osi

i poziomu trasy oraz dodatkowe srodki zabezpieczajace, jak

ekrany, waly ziemne i zielen izolacyjna. W Katowicach trasa

przebiega tunelem pod rondem. To rozwiazanie nie tylko

ograniczylo emisje spalin w centrum, ale pozwolilo tez

na obnizenie trasy wzgledem bloków mieszkalnych. Tam,

gdzie halas mógl byc uciazliwy, stanely ekrany.

Pod okiem przyrodników

Inwestycji od poczatku pilnie przygladaja sie przyrodnicy.

Sledzac przebieg projektowanego fragmentu DTS

na odcinku: Swietochlowice - Chebdzie - Ruda Slaska

- Zabrze, grupa miejscowych przyrodników pod kierunkiem

inz. Marka Soltysiaka zwrócila sie z prosba o uratowanie

polozonego w pasie drogi stawu "Zródla Czerniawki"

w Rudzie Slaskiej. Staw znajdowal sie w zródliskowej czesci

Doliny Czerniawki (doplyw Klodnicy) i byl oceniany jako

cenne stanowisko rozrodu w Wojewódzkim Programie

Ochrony Plazów. Zamieszkiwaly go takze oraz odwiedzaly

rózne gatunki ptaków wodno-blotnych i lakowych.

Do najciekawszych przedstawicieli plazów w stawie

nalezaly: traszka grzebieniasta, gatunek zagrozony

w Europie i kumak niziny, równiez zagrozony. Ptaki, które

upodobaly sobie to miejsce, to m.in. baczek, klaskawka
i swierszczak.
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Wedrówka zwierzat nie bedzie ograniczona

Równiez Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad

(GDDKiA) w Katowicach stara sie zminimalizowac szkodliwe

dzialanie planowanych inwestycji drogowych

na srodowisko. W uzyskiwanych decyzjach

o srodowiskowych uwarunkowaniach przedsiewziecia

GDDKiA musi spelnic szczególowe warunki na etapie

przygotowania inwestycji (ratownicze badania

archeologiczne), budowy oraz w momencie oddania

inwestycji do uzytku. Przed przystapieniem do budowy

przesadzane byly rosliny, które znalazly sie na drodze

inwestycji. W trakcie realizacji budowane sa przejscia dla

zwierzat malych, srednich i duzych. Dzieje sie to

w miejscach wytypowanych na podstawie wizji terenowych

i w konsultacjach z nadlesnictwami, kolami lowieckimi oraz

organizacjami pozarzadowymi.

Po oddaniu inwestycji do uzytkowania, w przypadku

niektórych przedsiewziec, jak np. budowa odcinka trasy A 1

Maciejów - Sosnica, w okresie pierwszych trzech lat

nalozono na inwestora obowiazek prowadzenia

monitoringu liczebnosci populacji chronionych roslin,

Przyrodnicy usiedli do rozmów z Urzedem Miasta

i przedstawicielami DTS. Doszlo do kompromisu. Podjeto

decyzje o zmianie lokalizacji - przesunieciu istniejacego

stawu poza pas drogi. Konieczne bylo równiez zachowanie

warunków minimalizujacych przyrodnicze skutki takiej

operacji, a wiec utrzymanie mozliwie zblizonej powierzchni

nowego zbiornika, podobne zróznicowanie uksztaltowania

dna i brzegów oraz przeniesienie czesci roslinnosci

i zwierzat Konieczne bylo tez ograniczenie mozliwosci

wtargniecia plazów na jezdnie. Skomplikowana operacje

przeprowadzila grupa entuzjastów przyrody, która

w godzinach wieczo;nych i nocnych zajmowala sie
przenosinami, zagladajac nawet do wiekszych kaluz

i rowów. W opracowaniu przygotowanym dla DTS

przyrodnicy Robert Matusiak, Jaroslaw Wojtczak i Adrian

Och mann zaznaczyli, ze ekosystemy wodne naleza

do najbardziej zagrozonych w Polsce, a ich ostoja sa wlasnie

takie stawy, jak ten w Rudzie Slaskiej. W podobny sposób

udalo sie uratowac inny staw polozony w pasie tej drogi

na odcinku Ruda Slaska - Chebzie. Jego lokalizacje równiez

zmieniono, na czym skorzystaly m.in. traszka grzebieniasta,

kumak nizinny, rzekotka drzewna, jaszczurka zwinka

i zaskroniec zwyczajny. A takze liczne gatunki ptaków,

zajace, jeze i nietoperze. Raz nawet spotkano tu sarne.

Stawy zostaly przeniesione, a trzykilometrowy odcinek DTS

w Rudzie Slaskiej zostal oddany do uzytku w maju.

GDDKiA w Katowicach wystapila tez m.in. z wnioskami

o wydanie decyzji o srodowiskowych uwarunkowaniach

budowy odcinka drogi ekspresowej S1, od wezla

"Kosztowy II" w Myslowicach do wezla "Suchy Potok"

w Bielsku-Bialej. Droga przebiega przez dwa województwa,

postepowania tocza sie wiec jednoczesnie

w Slaskim oraz Malopolskim Urzedzie Wojewódzkim.

Ze wzgledu na przebieg trasy S1 przez obszar proponowany

do objecia ochrona C.Shadow List" Natura 2000, Stawy

w Brzeszczach), rozpatrzono mozliwosc alternatywnych

rozwiazan i uwzgledniono wariant zaproponowany podczas

lokalnych konsultacji spolecznych.

Preferowany wariant graniczy ze strefa ochronna

KL Auschwitz-Birkenau w Oswiecimiu. Na zlecenie GDDKiA

w Katowicach opracowane zostalo studium krajobrazowo

-konserwatorskie, które wskazuje zasady ochrony

i ksztaltowania krajobrazu w tym miejscu.

Równiez na odcinku od wezla Bierun do wezla Stara Wies,

na obszarze ostoi, przewiduje sie najbardziej optymalny

wariant i dzialania ochronne: powiekszenie istniejacego

siedliska lasu gradowego w "Starym Wislisku" od strony

bylego obozu KL Auschwitz-Birkenau; zalecane jest

przesadzenie drzewostanu i sniezyczki przebisnieg z pasa

zajmowanego pod droge na powierzchni porównywalnej

do utraconej.

Na trasie przebiegu S1 w Brzeszczach proponuje sie

montaz 50 budek dla mucholówki, po wczesniejszym

uzgodnieniu tego z Nadlesnictwem Andrychów w ramach

wzmocnienia ostoi. Zalecane sa: monitoring kolonii legowej

slepowrona na wyspie stawu Lekarc (poczawszy

od sezonu legowego po rozpoczeciu prac budowlanych

i kontynuowany przez piec lat w czasie eksploatacji drogi)

- polegajacy na rejestracji i ocenie liczebnosci kolonii

po zakonczeniu legów (przelom lipca i sierpnia) oraz zakaz

prowadzenia prac budowlanych na calym obszarze

"Shadow List" "Stawy w Brzeszczach" i "Dolina Dolnej

Soly", w okresie od 1 marca do 31 sierpnia, natomiast

na pozostalym obszarze zakaz wycinki zieleni w okresie

od 15 marca do 15 sierpnia.

Standardowo zastosowane maja byc ekrany akustyczne

w rejonie stawów dla ochrony siedlisk ptaków

w ostoi przed halasem i swiatlami; ekrany powinny byc

nieprzezroczyste w celu ochrony ptaków przed kolizjami

z poruszajacymi sie po drodze samochodami.
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wkladka 6 Przy pisaniu artykulu wykorzystano m.in. opracowanie Roberta
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